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  Zpravodaj pro občany Poběžovicka 

Ve středu 28.5.2014 jsme navštívili se žáky 7. ročníku a několika žáky 8. ročníku na Pedagogické fakultě v Plzni katedru fyziky. Byl zde při-praven velice zajímavý program pro 30 žáků. Žáci byli rozděleni do dvou skupin a absolvovali celkem 4 stanoviště s  pokusy. V prvním blo-ku byly zařazeny demonstrační po-kusy, které žákům objasňovaly po-jmy atmosférický tlak, podtlak a přetlak. Viděli práci s vývěvou. Ve druhém bloku žáci pracovali samo-statně s pomocí odborníků, mohli si vyzkoušet celkem 12 pokusů a 

zjistit, jak se přetlak či podtlak v praxi projevuje. Po přestávce ná-sledoval opět blok demonstračních pokusů s tekutým dusíkem. Proč nafouknutý balónek ponořený do tekutého dusíku značně zmenšil svůj objem? A další zajímavé poku-sy. Už je před námi poslední část opět frontálních pokusů. Jak se vy-tvoří Archimédův koktejl? Proč ne-spadne pravítko, které je přikryté listem novin? Jak mohu zhasnout svíčku? Určitě vám na některé z těchto otázek návštěvníci katedry fyziky zodpoví. Strávili jsme zde 

celé dopoledne. Každý blok trval stejně jako vyučovací hodina ve škole, proto na některých žácích při posledním bloku již byla znát opravdu únava. Na druhé straně jsem měla dobrý pocit z toho, že žáci vše sledovali a zkoušeli. Se zá-jmem se ptali a diskutovali o mož-ném výsledku. Dobře se mohli za-řadit všichni bez rozdílu svých schopností. Dokázali mnohé podle svých znalostí odůvodnit. Tato ak-ce byla přínosem pro rozvoj fyzi-kálních vědomostí a dovedností.  Mgr. Alena Solničková 

Z a m y š l e n í 

V letošním roce proběhlo na naší škole několik matematických sou-těží. Nejprve byla zadaná domácí kola pro žáky 5.- 9. ročníku matematic-ké olympiády. Do okresního kola postoupil pouze Filip Mazza z 9. roč. Žáci 5. a 6. roč. se zúčastnili 2. kola, ze čtyř účastníků je úspěšným řešitelem Martin Záhoř. Domácí kolo úspěšně vyřešili Barbora Řezáčová a Karel Kubale z 5. roč. a Marta Černá ze 6. roč. Dále proběhlo školní kolo Pythago-riády pro žáky 5. - 8. r. Úspěšnými řešiteli se stali žáci 5. r - Karel Ku-bale a 6. r. - Martin Záhoř, kteří postupují do okresního kola v Do-mažlicích.  

Z vyšších ročníků nezískal nikdo ze žáků potřebný počet bodů. Třetí soutěží byl Matematický klo-kan, který proběhl od 2. až do 9. ročníku. v kategoriích Cvrček, Klokánek, Benjamin a Kadet. Nejlepší řešitelé v jednotlivých ka-tegoriích:  Cvrček: Matěj Janeček 3. B, David Černý 3. A a Petra Pekárová 3. B, Tomáš Prchal 3. B.  Klokánek: Barbora Řezáčová 5. r., Jana Ne-mergutová 5. r., Karel Kubale 5. r. Benjamin: Matěj Chodora 6. r., Martin Záhoř 6. r., Michaela Kostrhounová 7. r., Ladislav Jacák 6. r., Aleš Stodola 

6.r.  Kadet: Dominika Johánková 8. r., Markéta Bušková 9. r., Václav Decker 8. r., Michala Jalůvková 8. r.  13.5.2014 proběhlo okresní kolo Pythagoriády pro 5. r., které se zú-častnil Karel Kubale a získal umís-tění na krásném 2. místě. 20.5.2014 se stal úspěšným řešite-lem okresního kola pro 6. r. Martin Záhoř. Všem úspěšným řešitelům blaho-přejeme a přejeme hodně úspěchů v dalším matematickém řešení úkolů. Všichni byli odměněni slad-kostí z prostředků SRPDŠ.                    Mgr. Alena Solničková 

 Když se tak ten, kdo to umí a chce, podívá na některé stránky  např. na Facebooku, a nejen tam, stačí si zajít do některé hospody či třeba na grilovací párty průměrného Čecha, jeho rodiny a známých najde tam a uslyší spoustu často velmi drs-ných a hrubých vtipů na téma Češi, Čechy či současná česká politika. O kvetoucím rasismu ani nemluvě. Ale běda, když do-jde na lámání chleba! Když má projevit alespoň jakous takous snahu o zlepšení života Česka třeba jen za vlastním plotem! „Já vlakem nejezdím…“ i tak zní odpověď, když se třeba shání podpisy proti zrušení lokálky. Co na tom, že tou lokálkou jezdily ještě před nedávnem jeho děti do nedalekého městečka do školy…, že tam pořád ještě jezdí jiné děti. On má auto. A když se jedná o záchranu památek: Proč opravovat kostel? Já do kostela nechodím, Bůh stejně není! Že kostel může být i něčím jiným než místem k modlení? Že jsou v něm zaklety i kořeny jeho předků? Že tam kdysi třeba jeho prababička dokázala najít klid a útěchu před nespravedlností světa? Hlavně, že hrobka jeho rodu na hřbitově se honosí mra-morovým křížem! A co by ne? Když na to má… A hrad či zámek? Obci armádou předaný, vybydlený, ale horko těžko – původně s možností „zásahu vyšší a bohatší moci“ snad k zprovoznění spějící a v tom duchu opravovaný? Do vyšší moci se zapletl kdekdo, obec z toho nedokázala vyma-névrovat, a tak jí zůstal historic-ký objekt, jehož restaurování bylo zastaveno, na krku. Ještě, že je tu ale parta starých, ale hlavně mladých nadšenců, kteří zámku či původnímu hradu ne-dají zahynout.  A jedna  kaplič-ka… trochu tajemná na tajem-ném místě. I ta pomalu vstává z mrtvých. A to díky Dobrohostu (ne mikroregionu), ale občan-skému minisdružení, které vzniklo před oním „regionem“ a také díky těm, kteří přispěli dobrovolnými dary při návště-vách přednášek pořádaných oním sdružením či zatím utaje-ným sponzorů.  Dlužno říci ale, že k obnově oné záhadné kap-ličky přispělo i město. (O historii a významu kapličky však bude napsáno to podstatné až po je-jím dokončení, i když svatý Pro-kop má svátek už 4.7.) Snad ča-sem bude líp, snad vtipy a „dělání si do vlastního hnízda“ zůstanou jen v médiích či ve špatných hospodách. I když po-litikům (byť námi zvolenými) nelze věřit.  Na druhé straně – 

Mikroregion Dobrohost, sdružující obce kolem Poběžovic dokončil jed-nu ze svých akcí a u pěti z osmi re-staurovaných drobných sakrálních památek instaloval pěkné dřevěné lavičky, které budou sloužit turis-tům a dalším návštěvníkům ke krátkému odpočinku. Byla tím korunována snaha člen-ských obcí o postupné navrácení drobných sakrálních památek, kte-rými na našem území jsou přede-vším kříže, boží muka a kapličky, do otevřené krajiny, kam historicky nesmazatelně patří a kterou větši-nou od poloviny 19. století, ale ně-které již i mnohem dříve, zdobily. Posledním objektem, který v rámci této akce mikroregion zrestauroval je kaplička za obcí Ohnišťovice, ke které bylo nejprve nutno obnovit neprostupně zarostlou cestu a zpří-stupnit ji tak pracovníkům odborné firmy, která rekonstrukci provedla.  Záměrem členských obcí mikroregi-onu je i nadále pokračovat v této chvályhodné činnosti a pokud by mělo být cílem obnovení všech, na-lezených křížů, božích muk, či kap-liček, aspoň částečně zachovalých, byl by to běh na dlouhou trať, ne-boť těch bylo na území Mikroregio-nu Dobrohost nalezeno asi 140.                Vok stránka 1 



 

   Výběr z usnesení 105. jednání RM Poběžovice, ze dne 9.6.2012 �� RM schvaluje Účetní závěrku příspěvkové organizace Základní škola Poběžovice, okres Domažlice, se sídlem Masarykova 282, 345 22  Poběžovice, IČ 75005409, za rok 2013 a konstatuje, že nezjistila, že by účetní závěrka neposkytla v rozsahu předložených podkladů, v souladu s §4 vyhlášky č. 220/2013 Sb., věrný a poctivý obraz předmětu účetnictví a finanční situace účetní jednotky. �� RM schvaluje Účetní závěrku příspěvkové organizace Mateřská škola Poběžovice, okres Domažlice, příspěvková organizace, se sídlem Drahotínská 86, 345 22  Pobě-žovice, IČ 75005417, za rok 2013 a konstatuje, že nezjistila, že by účetní závěrka neposkytla v rozsahu předložených podkladů, v souladu s §4 vyhlášky č. 220/2013 Sb., věrný a poctivý obraz předmětu účetnictví a finanční situace účetní jednotky. �� RM souhlasí s cenovou nabídkou za vyhotovení statického posudku kamenného mostu v Ohnišťovicích, předloženou autorizovaným inženýrem pro mosty a inženýr-ské konstrukce, Ing. Janem Petráskem, znějící na částku 33.000.-Kč, a ukládá sta-rostovi odeslat objednávku na vyhotovení statického posudku. �� RM schvaluje provedení stavebních úprav dle požadavku Základní školy Poběžovice (spočívající v předělení místnosti bývalé cvičné kuchyně na tři díly) a doporučuje vedení základní školy zadat zakázku firmě Malířství a natěračství Josef Váňa, která podala nejvýhodnější nabídku. �� RM souhlasí s dorovnáním přeplatku nájemného dvěma nájemníkům v bytovém domě  č.p. 202 v Masarykově ulici. �� RM bere na vědomí žádost pí. Ireny Štufkové, Budovatelů 381, Poběžovice na opra-vu opadávajících obkladaček v koupelně bytu č. 6 s tím, že oprava je naplánována na podzim 2014. �� RM jmenuje Komisi pro vyhodnocení výběrového řízení na zakázku malého rozsahu „Poskytnutí investičního úvěru pro město Poběžovice na konsolidaci úvěrů,“ ve slo-žení: Pavel Veselák, místostarosta města, Ing. Jindřich Kohout, zastupitel, PhDr. Petr Mužík, zastupitel a náhradníky pro tuto komisi jmenuje Václava Kohouta, za-stupitele, Jana Doktora, zastupitele, Ing. Pavlínu Vejvančickou Ph.D. �� RM schvaluje Smlouvu zřízení věcného břemene č. IV-12-0007844/008, spočívající ve zřízení, vymezení a provozování zařízení distribuční soustavy NN na pozemku p.č. 419/1 v k.ú. Poběžovice. �� RM schvaluje Smlouvu na dodávku kopie programového produktu od firmy GORDIC spol. s r.o. Jihlava, převod práv k jeho užití na nabyvatele, město Poběžovice, nám. Míru 47, 345 22  Poběžovice a na poskytování služeb k programu GORDIC, modul daně, dávky, poplatky a pověřuje starostu jejím podpisem. �� RM bere na vědomí žádost p. Martina Pukyho, Budovatelů 387 o povolení ohňostro-je u hotelu Hubertus dne 19.7.2014 kolem 24.00 hodiny s tím, že RM není kompe-tentní k udělení požadovaného souhlasu, neboť toto jednání je dle §47 odst. 1), písm. b) zákona č. 200/1990 Sb., zákon o přestupcích, přestupkem a za rušení noč-ního klidu, je možno uložit pokutu až do výše 5000.-Kč.  �� RM souhlasí se stavbou sloupku elektrického zařízení na pozemku p.č. 84/2 v k.ú. Poběžovice, který bude využíván k přivedení elektrického proudu na pozemek p.č. 890/8, na kterém má žadatel Karel Turčan, Budovatelů 383, Poběžovice, zahrádku. �� RM bere na vědomí výzvu Agentury ochrany přírody a krajiny ČR, k provedení zása-hu ke zlepšení stavu přírodního a krajinného prostředí. Jedná se o ošetření památ-ného stromu (Sezemínská lípa) s tím, že pokud město do 15 dnů písemně nevyjádří svůj nesouhlas, provede AOPK ČR ošetření. �� RM bere na vědomí návrh MěÚ Domažlice, Odboru kanceláře starosty, úseku památ-kové péče, na prohlášení nemovitou kulturní památkou boží muka ležící na pozemku p.č. 1357 v k.ú. Poběžovice (za hřbitovem). 
Výběr z usnesení 29. jednání ZM Poběžovice, ze dne 12.6.2012 �� ZM schvaluje prodej pozemků, které tvoří funkční celek k rodinnému domu Ohnišťovice č.ev. 1 o celkové výměře 938 m2, a to za cenu 80,- Kč/m2 a záměr města prodat části pozemků, které jsou mimo intravilán obce a netvoří funkční celek k rodinnému domu Oh-nišťovice č.ev. 1  o celkové výměře 5.406 m2, a to za cenu 10,- Kč/m2, vše v k.ú. Ohniš-ťovice, paní Kateřině Turkové, bytem Plzeňská 142, Třemošná s tím, že kupující uhradí náklady spojené s provedením vkladu vlastnického práva a náklady na vyhotovení geome-trického plánu. �� ZM schvaluje záměr města prodat, případně směnit pozemek  p.č. 706/7 dle KN o výměře 222 m2, druh pozemku ostatní plocha – neplodná půda v k.ú. Šitboř za cenu 80,- Kč za 1 m2 s tím, že kupující uhradí náklady spojené s provedením vkladu vlastnického práva. �� ZM schvaluje zadávací dokumentaci k veřejné zakázce malého rozsahu na služby „Poskytnutí investičního úvěru pro město Poběžovice na konsolidaci úvěrů“ – Výzvu k podání nabídky a Zadávací dokumentaci v předloženém znění a ukládá starostovi zajistit bezodkladně zahájení výběrového řízení uvedené veřejné zakázky. �� ZM schvaluje prodloužení konečné splatnosti úvěru vyplývajícího ze Smlouvy o úvěru ze dne 27.12.2010 (č. 99000145230) uzavřené s Komerční bankou a.s., se sídlem Na Příkopě 33, Praha 1 se zajištěním blankosměnkami, do 30.9.2014, a pověřuje starostu města uza-vřením příslušného Dodatku č.6 ke Smlouvě o úvěru ze dne 27.12.2010 (č. 99000145230) a příslušného Dodatku č.3 ke Smlouvě o zajištění blankosměnkami ze dne 27.12.2010 (č. 10000277682). �� ZM schvaluje prodloužení splatnosti kontokorentního úvěru ve výši 600.000,- Kč s pohyblivou úrokovou sazbou poskytnutého na základě Smlouvy o kontokorentním úvěru č. 0762088379_12 ze dne 16.7.2012 do 31.12.2014, který je využit na překlenutí rozdílů mezi aktuálními příjmy a výdaji, přičemž důvodem tohoto rozdílu je poskytnutí krátkodobé půjčky registrovanému spolku Sbor dobrovolných hasičů Poběžovice, se sídlem Žižkova 111, Poběžovice za účelem profinancování projektu „Zázemí pro spolkovou činnost v Poběžovicích a okolí“. �� ZM schvaluje Dodatek č.4 ke Smlouvě o půjčce ze dne 29.5.2012, uzavíraný mezi Městem Poběžovice a registrovaným spolkem Sbor dobrovolných hasičů Poběžovice, se sídlem Žižkova 111, Poběžovice, jehož předmětem je prodloužení splatnosti poskytnuté půjčky ve výši 585.972,- Kč, za účelem profinancování projektu „Zázemí pro spolkovou činnost v Poběžovicích a okolí“ do 15.12.2014 a pověřuje starostu jeho podpisem. �� ZM souhlasí se zabezpečením akceschopnosti jednotky SDH Poběžovice, zařazené do kate-gorie JPO II/1, v roce 2015 a zavazuje se, že v rámci rozpočtu města pro rok 2015 vyčlení potřebné prostředky pro financování nákladů s tím spojených, v souladu s platnými právní-mi předpisy. �� ZM uděluje starostovi města Poběžovice, Mgr. Hynku Říhovi neomezený mandát k jednání s vedením obce Vlkanov ve věci opravy části komunikace mezi obcemi Šitboř a Vlkanov, která je ve vlastnictví obce Vlkanov, nebo převodu dotčené části komunikace do vlastnictví města Poběžovice. 

 

Panorama  
u d á l o s t í 

trochu filozofie neškodí: „Naděje prostě není optimismus. Není to přesvědčení, že něco dob-ře dopadne, ale jistota, že má něco smysl – bez ohledu, jak to dopadne.“  Václav Havel.  I když: buďme spíše pesimisty:  Jede vláček motoráček, kolik vozů má? Jeden nebo dva… spíše žádný, neboť – a to každý ví, žádný poli-tik (ať ten malý nebo větší, ani žádný boháč) motoráčkem vláčkem nikdy nejezdí! Ale petice podepisujme! Přece sebou nenecháme jen tak „vorat!“ A navíc – brzy budou zase volby! A nám ty nejbližší, tedy ty obecní!!                             Marie Špačková   

V měsíci červnu po úvodních deštích měli pracovníci Služeb města Poběžovice spoustu práce s údržbou veřejných pro-stranství, ale v období sucha se růst trávy zpomalil a zbyl čas i na některé další čin-nosti.  Bylo dokončeno a otevřeno dětské hřiště v ulici Budovatelů s novými herními prvky a zcela novým, 30 cm hlubokým pískovým podkladem. Pracovníci města prováděli veškeré zemní práce spojené s vykopáním a odvozem zeminy do hloubky 30 cm a následným zavezením tohoto prostoru be-tonovým pískem a jeho rozhrnutím. Po-slední prací byla instalace lemových kula-tin kolem celé dopadové plochy. Zbývá zde ještě provést výměnu sedáků na pís-kovišti. 

Mnoho práce čekalo pracovníky Služeb města Poběžovice při dokončovacích pra-cích v Sedleci, kde bylo nutno po prove-dení zatrubnění vodoteče upravit celý po-vrch navezením zeminy, jejím důkladným rozvrstvením a osetím travou. 

Pracovníci služeb města se rovněž podíleli na obnově kaple sv. Prokopa, kterou z téměř nepatrných zbytků základů doslova ze země „vydupali“ členové Občanského sdružení Dobrohost - Poběžovice, ale další práce již nyní přenechali odborníkům. 

stránka 2 



 

V závěru měsíce května a počátkem června byl projekt „Cíl 3“ úspěšně završen dvěma akcemi realizovaný-mi dětskými i dospělými přáteli z obou stran hranice. 31.5.-1.6.2014 se přátelé partner-ských zemí, Čech a Bavorska, vydali „Společně za poznáním historie, kultury přírodních krás jižních Čech“ /akce č.2/ Cílem bylo poznat něco nového, obohatit se nezapo-menutelnými zážitky, ale zejména strávit společně dva dny a pocvičit se v jazyce, který se již několik let učíme.  Prohlídka kulturních památek: kláš-tera Vyšší Brod a hradu Rožmberk byla proto volena v jazyce českém i německém. Samotné město Český Krumlov, které není naším cílem poprvé, jsme pojali jako zážitkové: s procházkou v areálu zámku, v centru a s příjemným posezením u řeky Vltavy v penzionu „ U Mate-sa“.  V našem programu nesměla chybět ani příroda, proto jsme druhý den zvolili nově vybudovanou „Stezku v korunách stromů“ na Lipně. Přes-tože nám počasí zpočátku nepřálo a jízda lanovkou nám trochu proprše-la, vynahradily později vše kouzelné a nezapomenutelné pohledy ze sa-motného vrcholu stezky.  Cestou domů si všech 

39 účastníků vyměňovalo poznatky z našich dvou společně strávených dnů a samozřejmě vzneslo přání br-zy se zase sejít a něco obdobného prožít.  Děkujeme Dispozičnímu fondu eu-roregionů Cíl 3 ČR- Svobodný stát Bavorsko za jeho finanční podporu, která umožnila nám všem obohatit se v oblasti historie, kultury, ale zejména: BÝT SPOLU !  Ten, kdo chce s námi zavzpomínat, nebo získat novou inspiraci, nechť nahlédne: www.YouTube.com- Mosty přátelství: výlet do jižních Čech 31.5.-1.6.2014 3.6.2014 se celkem 43 žáků ZŠ Po-běžovice a bavorské partnerské 

školy Oberviechtach rozhodlo změ-řit své síly v zážitkovém centru OFF Park Sušice (akce č. 1). Doprovod tvořili dva pedagogové ZŠ Poběžo-vice, kteří vyučují český jazyk v tamější škole, Mgr. Vladimíra Ko-žiolová a Mgr. Miroslava Šebestová a dva učitelé bavorské školy města Oberviechtach, Bernard Kühner, třídní učitel 6. r., kde právě výuka češtiny druhým rokem probíhá, a Karl Roßmann, jenž se sám příkladně náš mateřský jazyk pod vedením M. Šebestové několik let učí. Všichni žáci měli výlet za to, že se dobrovolně učí jazyku svého partnera za hranicemi.  Pro načerpání dostatku sil a posílení 

fyzické kondice obdržel každý z účastníků hned ráno po příjezdu autobusu firmy Fischer k budově naší školy „svačinový balíček“ v hodnotě 100,- Kč. Poděkování za něj patří prodavačkám poběžovické-ho obchodu Pramen. Připravovaly ho v brzkých ranních hodinách a myslely přitom na naše zdraví i po-těšení z pamlsků v něm uložených.  Strava a nápoje byly zajištěny a my se proto krátce po deváté hodině vydali k našemu vytčenému cíli. Cestou jsme trénovali slovní záso-bu, která se motivačně hodila k náplni dne, v češtině i v němčině. Děti se mezitím rychle sblížily a snažily se dorozumívat i „po svém“. Přestože byly věkově různorodé (kombinace žáků 4.,5.,6.,7.r), neči-nilo jim to žádné potíže v konver-zaci, ani pak později při společném zdolávání překážek v OFF Parku.  V 11 hodin jsme dorazili do cíle naší trasy. Na místě čekali na nás za krásného počasí a v kouzelném pro-středí u řeky Otavy zkušení instruk-toři, kteří pak s našimi svěřenci pro-váděli tříhodinový výcvik v koru-nách stromů nebo s těmi menšími zdolával i  obdobné překážky v lanovém centru pro ty , kteří ne-splňují požadovanou výšku na  fy-zicky i psychicky náročnou trasu ve více než šestimetrové výšce mezi korunami stromů. Oddych náležel občerstvení z dostatečných zásob v balíčku, vy- dokončení na str. 6 stránka 5 

...prvorozený syn hraběnky Mitsu-ko a hraběte Jindřicha je další vý-raznou osobností v historii Poběžo-vic a poběžovického zámku? Hrabě Hans Coudenove-Kalergi byl zvláštní, excentrický milovník umě-ní, s jehož osobností je spjata řada vyprávění a pikantností. Od ostat-ních dětí se bratři Hans a Richard lišili i tím, že si z Japonska, kde se jako jediní ze sedmi dětí narodili, přivezli japonská jména. Hans do-stal jméno Kótaró, Richard Eidžiró. Velmi známá je historka o mumii ukryté v kapli pod podlahou i to, že ji Hans vozil vedle sebe v autě na místě spolujezdce. Asi nás ne-překvapí, že za to byl v Berlíně téměř zatčen, tamní policie si mys-lela, že veze mrtvolu. Mumie byla koncem sedmdesátých let minulé-ho století objevena v zámecké kapli, dva týdny se válela u zámku na dešti, poté dva měsíce byla "deponována" na skříni u pracovní-ka firmy, která prováděla rekon-strukci kaple. Dnes jsou její frag-menty uloženy v depozitáři Náprst-kova muzea afrických kultur. Co se ale zachovalo je krásný sarkofág, opatrován rovněž v muzeu.Víme také, že Hans nikdy neopouštěl zá-mek jinak než ve svém dvoubarev-ném autě, kterým vyjížděl přímo z nádvoří. Hans Bauer ve své knize Ronsperg – Ein Buch der Erinne-rung píše, že to bylo první auto v Poběžovicích a bylo z jedné strany malováno žlutě a z druhé červeně, dle rodových barev erbu Cou-

denhove-Kalergi. Pokud Hans opustil zámek pěšky, stalo se tak v rámci církevních svátků, cca dva-krát do roka. Oděn do černého pláště a klobouku se vydal do kos-tela a zpět, vždy mlčky bez jakého-koliv kontaktu s místními obyvateli. O to větším překvapením bylo, když zmíněného kronikáře Františ-ka Purkharta po válce pozval k so-bě na zámek a hovořil s ním česky. Otázkou zůstává od koho se češti-ně naučil. Říká se, že věž našeho zámku nechal Hans Coudenhove-Kalergi v roce 1937 postavit proto, aby se později díval do všech svě-tových stran, nejdou-li si pro něj Němci. Jeho ženou se totiž stala maďarská židovka Lily Steinschnei-der, druhá žena v Rakousko-Uhersku, která získala pilotní prů-kaz. Aby uchránil svoji malou dce-ru Marii Electu před nacisty, stýkal se v našem kraji s Henleinovci, což mu místní lidé nezapomněli. Zřej-mě tedy nejen kvůli Benešových dekretům byl z Poběžovic, které miloval a považoval za domov, vy-sídlen. Zajímavosti týkající se hra-běte Hansiho, jak ho rodina oslo-vovala, zakončíme známým příbě-hem kachlových kamen, která jej v nadživotní velikosti zobrazují. V těchto kamnech se nikdy netopilo, Hans se u nich rád fotografoval. Jak už to bývá v Poběžovicích si li-dé ne vždy zcela vážili pokladů a tak tato kamna byla přemisťována a ledabyle mrskána v různých bed-nách po zámku i v jeho okolí, a tak  

 se v odborných i laických kruzích dlouho soudilo, že již neexistují. V roce 2012 byla nalezena část ka-men v bedně se sutí a odpadem mimo areál zámku. Zmenšená replika těchto kamen je oblíbeným suvenýrem na zámku Kunštát, kte-rý také patřil jedné z větví rodiny  

 Coudenhove-Kalergi. Hans zemřel v roce 1965 v Německu. Informa-ce pocházejí ze zápisků přednášky Dr. Noshiro-Čihákové, z přednášky Mgr. Marie Špačkové, knihy Ron-sperg – Ein Buch der Erinnerung a z různých osobních setkání.       (MKIS, Podsk) 

Regionální hospodářská komora Pl-zeňského kraje realizuje projekt „Podpora technických doved-ností žáků Plzeňského kraje“. (reg. číslo CZ.1.07/1.1.30/01.0032) Hlavním cílem projektu je přede-vším zvýšení zájmu mladé ge-nerace o studium technicky zaměřených studijních a učeb-ních oborů a celkové posílení prestiže řemeslných profesí. Klíčovými aktivitami jsou ukázkové dny technických oborů a řemesel na zapojených SŠ a SOU Plzeňské-ho kraje a soutěže technických do-vedností pro žáky 8. a 9. tříd ZŠ - zpracování projektů s pomocí mo-derní elektronické stavebnice. Žáci a žákyně 8 a 9. tříd soutěžili ve dvojicích, prostřednictvím elek-tronické stavebnice Boffin 750 se zábavnou a atraktivní formou zori-entovali v elektronice a úspěšně sestavili minimálně 2 až 4 projek-ty - elektrický obvod ovládaný spínačem, solární článek, FM přijímač a melodie spínaná elektretovým mikrofonem. Ta-

to aktivita byla uskutečněna přímo v učebně fyziky na Základní škole v Poběžovicích v pondělí 5.května 2014. Dle postupu prací při sestavování projektů, rychlosti, funkčnosti a taktéž kvality zpracovaných výstu-pů vyhodnotili členové realizačního týmu ve spolupráci s vyučujícím fy-ziky nejúspěšnější soutěžní dvojici. Tito žáci se zúčastní finálových kol, která proběhnou dne 3. 6. 2014 na SOUE Plzeň. Z 9.r. Se této soutěže zúčastní dvojice Jakub Šanda a Michal Janda, z 8.r. David Mazza a Michaela Pivoňková. Ve finále se setkají dvojice žáků ze 7 okresů Plzeňského kraje, kteří sestaví složitější varianty projektů a taktéž zodpoví formou počítačo-vého testování soubor teoretických otázek. Nejlepší řešitelé budou vy-hodnoceni součtem výsledků z praktické části a ze znalostního kví-zu z fyziky. Mgr. Alena Solničková   

Institut pro pa- mátky a kulturu, o.p.s. v rámci svého projektu Máme vybráno zařadil náš zámek do soutě-že o cenu veřejnosti pro rok 2014. Soutěž probíhala od 18. dubna do 20. května. My poběžovičtí, jsme se o tom, že jsme byli do soutěže nomi-nováni dozvěděli až 13. května, kdy jsme byli na 93. příčce ze 118 přihlá-šených památek, tedy téměř na kon-ci. Podobně jako u boje o lípu, pro níž jsme hlasovali v létě 2013 v rám-ci jiné ankety a získali rovněž třetí 

místo, se do bitvy o peníze pro zámek zapojilo obrovské množství li-dí. Během dvou dnů naše památka "poskočila" do první desítky a pak následovalo "drama" v podobě boje o druhé místo. Poslední den hlasová-ní jsme několikrát měnili pozici z dru-hého na třetí místo a naopak, porazili nás zachránci kostela ve Vroutku. Za třetí místo jsme tedy pro naši památ-ku získali 15 000,- Kč, které budou převedeny na oficiální sbírkové konto pro hrad a zámek Poběžovice 

nejpozději v červenci 2014. O jejich použití budeme jednat s představiteli města, představovali bychom si, aby byly "ušetřeny" na novou dokumen-taci nutnou k zahájení oprav, které by vedly k efektivnímu obnovení střechy a krovu. Slavnostní vyhlášení proběhlo 27. května v Praze v domi-nikánském klášteře a za Poběžovice se účastnil PhDr. Jan Šimek, který se pravidelně účastní aktivit spojených s naším zámkem. Institut pro památky a kulturu nás do programu zařadil díky adoptova-ným oknům – děkujeme Vám, že jste 

je malovali spolu s námi! První místo (2 130hlasů) získali Skauti z morav-skoslezského kraje pro mohylu na Ivančeně, která připomíná popravu pěti členů "Odboje slezských Juná-ků", kteří byli zavražděni v roce 1945 v polském Těšíně. Druhé místo "obsadil" románský kostel ve Vrout-ku, který zachraňují místní nadšenci ze spolku Budíček a mohou si tak připsat další velký úspěch v podobě1 491 hlasu. Hrad a zámek Poběžovice obdržel 1 469 hlasů a tedy zmíněné třetí místo. Děkujeme všem, kteří jste zaslali svůj hlas!   (MKIS, Podsk) 
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Poběžovice:  
červenec: 2.7., 16.7., 30.7. 
srpen: 13.8., 27.8. 
Ostatní obce:  
červenec: 1.7., 15.7., 29.7., 
srpen: 12.8., 26.8. 

   Dne 27.6.2014 uplynulo 5 let co nás navždy opustil náš milovaný manžel, tatínek a dědeček pan 
Miroslav Havlík 

z Poběžovic.           Za tichou vzpomínku děkuje manželka Marie, synové a dcery s rodinami. 
   Čas plyne jako sen, vzpomínky se vrací každý den.  
 Dne 21.6.2014 uplynuly 2 smutné roky,  kdy nás navždy opustila paní 
 

Božena Schwarzová 
z Poběžovic.           

 
 
 Stále vzpomíná rodina  Karbanova  a rodina Schwarzova. 

   Dne 27.7.2014 uplyne první smutný rok, kdy nás navždy opustil pan 
Zdeněk Cimfe 

z Poběžovic. 
 
 
 
 
 
 
 

Vzpomínají manželka  a děti s rodinami. 

V pátek 6.6.2014 se konal v Šitboři Dětský den. Sešlo se asi na dvacet dětí které si za slunného počasí užívali různých soutěží (zejména těch kde se k soutěžení používala voda), jízdu na koni a velkému úspěchu se těšilo malování na obli-čej, po kterém běhalo okolo nově postaveného dětského hřiště mno-ho roztomilých „zvířátek“. Poté si mohli 

všichni účastníci opéct buřta na oh-ni a na závěr obdrželi všichni sou-těžící tašku plnou dobrot. Tímto bychom chtěli poděkovat starostovi a městu Poběžovice za jejich podporu, zejména finanční, ale také za postavené dětské hřiš-tě, posekání trávy v místě pořádání atd. Dále děkujeme rodině Teplých za možnost povozit děti na koni a Heleně Kugyelové za krásně vyma-lované soutěžící.           Lad. Boček 

V listopadu loňského kalendářního a současně letošního školního roku bylo slavnostně otevřeno 3D Pla-netárium v Plzni. Hodně nás lákala návštěva tohoto areálu. Navrhla jsem, že bychom místo vstupenek koupili certifikát pro celou naší zá-kladní školu. Vstupné  pro 1 žáka ve skupině je 110,- Kč. U nás je 237 žáků, proto dostáváme částku asi 24 000,- Kč. Bylo však možné koupit certifikát podle velikosti školy, pro nás za velmi pěknou ce-nu 10 000,- Kč. Dohodli jsme se, že jej zaplatíme z prostředků SRPDŠ a bude ho možno využít pro všechny děti. Certifikát jsme obstarali a postupně jej využívali. V únoru 2014 navštívili Planetári-

um s programem žáci 2. stupně. V červnu žáci 1. stupně.  Žáci platili jen cestu autobusem, neboť vstup-né bylo hrazeno Certifikátem  z prostředků SRPDŠ. Každý účastník této vzdělávací akce přicházel nad-šený. Žáci si mohli vše vyzkoušet a líbil se i vzdělávací film někdy ve 2D, jindy ve 3D. Zhlédli jsme pořa-dy: Astronaut, Krásy vesmíru, Ze-mě, Měsíc a Slunce, Obloha nad Plzní a v těchto dnech se těšíme na pořady Zpátky na Měsíc. Na-vždy a Vesmír očima dětí. Domní-váme se, že návštěva Planetária v Plzni byla určitě hodnotným dopl-něním naší výuky.            Mgr. Alena Solničková 

V letošním roce si Poběžovice při-pomínají významné výročí 140. na-rozenin hraběnky Mitsuko Ayoama, první Japonky, která žila v 19. sto-letí na území Evropy a také na zám-ku v Poběžovicích. Stala se matkou sedmi dětem, z nichž vyrostly vý-znamné osobnosti. Nejznámějším z nich byl druhorozený syn Richard Coudenhove-Kalergi, který světu přinesl myšlenku Spojených národů evropských, tzv. Panevropy. I Ri-chardovi patří tento rok – připomí-náme si jeho 120. výročí narození. U příležitosti narozenin hraběnky Mitsuko jsme pro Vás ve spolupráci s Penzionem Pohoda v Hoře Sv. Václava připravili limitovanou edici kvalitních moravských vín, na je-jichž etiketě je hraběnka vyobraze-na. Vína jsou k zakoupení v MKIS Poběžovice a v Penzionu Pohoda za jednotnou cenu 170,- Kč. (MKIS,Podsk) 

   Dne 2. července 2014 uplyne 
12 let od chvíle, kdy nás opustil náš manžel a tatínek, pan 

Jan Brix 
z Poběžovic. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Za vzpomínku děkují manželka a dcery s rodinami. 

žití na atrak-cích určených menším i větším dě-tem v areálu OFF Parku a procházce do samotného centra města Sušice. V 15 hodin jsme se vydali společně opět plni nezapomenutelných doj-mů, zážitků a překvapení na zpáteč-ní cestu domů. V autobusu panoval po celou dobu čilý ruch a dětské štěbetání nemělo konce. Spokojenost a radost z vydařeného dne byla pro nás všechny tou nej-lepší odměnou. Srdečně děkujeme partnerské škole Oberviechtach za 

úhradu finančních nákladů na auto-bus, Dispozičnímu fondu euroregio-nů Cíl 3 ČR - Svobodný stát Bavor-sko za vysoký sponzorský dar na za-placení výcviku v OFF Parku Sušice i občerstvení pro účastníky. Věříme, že nějakou cestu podpory najdeme i v příštím období, neboť jen tak má-me možnost něco obdobného pod-niknout.  Organizátorka projektu a koordiná-tora spolupráce partnerských škol, Mgr. M. Šebestová 

dokončení ze str. 5 



Od ledna 2015 má být výrazně omezen provoz na další české lo-kálce. Tentokrát v Plzeňském kraji. Motoráčky na trati Staňkov – Horšovský Týn prý budou jezdit jen o víkendu. Což je vlastně po-slední hřebíček do rakve nejen této železnice, ale i do celého mi-niregionu. Už v poslední třetině 19. století tady postupně vznikaly tratě spojující vsi, osady i města a městečka s hlavními železniční-mi tahy. A k zastávkám a nádra-žíčkům vedly cesty a silničky ze vsí, přes něž sice trať nevedla, ale ony cesty a silničky byly  po-stupně dobudovávané tak, aby  i  

sedláci či třeba školáci, ba i stu-denti se dostali v rozumném čase ke správnému vlaku. U větších stanic (H.Týn, Meclov, Poběžovi-ce, Hostouň. aj.) stávaly i sklady či sila, v těch nejmenších zastáv-kách pak bytelné „boudy“, kam se dalo ukrýt před nepřízní poča-sí.  Začátek konce této propraco-vané sítě však nastal ještě před rokem 1989. To, když (teď už ne praví družstevníci), ale jim nasa-zené hlavy, začaly s dalším scelo-váním lánů. Už jim nestačilo ničit remízky a meze, začaly se zaorá-vat cesty nejen mezi vesnicemi, ale i ty které vznikly proto, aby i 

obyvatelům  těch nejzapadlejších dědin umožnily kontakt nejen mezi sebou, ale i s železnicí. Pravda, přibylo aut, pak i veřej-ných autobusů, ale i v těch se dnes tlučou dva tři cestující, čas-to jezdí i prázdné. A ještě se jimi lidé dostanou leda do nejbližší vesničky „mé střediskové“ či do městyse a městečka. A navíc – i když oním místem projíždí vlak, autobusová zastávka je většinou co možná nejdál od nádraží či  zastávky železniční. Ale i tak … sociálně vyloučené lokality. To nejsou jen místa ve městech, obývané tzv. sociálně nepřizpůso-

bivými obyvateli. To už začínají být i vylidněné vesnice v příhra-ničí, ne proto, že tady bydlí výše zmíněné komunity, ale proto, že tu budou bydlet a to (ještě jenom možná) leda chalupáři. Ti ovšem vlak nepotřebují, když mají na chalupu, mají i na auto. Kdyby mocní a majetní mysleli hlavou a ne skrze peněženku či kreditní kartu tak dřív, než začali plánovat cyklostezky, by si prohlédli mapy Rakouska – Uherska z dob, kdy už tady existovala železniční síť a  možná by i je napadlo, jak obojí  propojit.                         Marie Špačková 
Horošovotýnští  vlakem nejezdí ? Od počátku roku 2015 má být vel-mi značně omezen provoz na trati Staňkov – H Týn - Poběžovice – Bělá nad Radbuzou, od r. 2015 omezen, tož… v dohledné době zrušen!  Většina „Tejňáků“ si řek-ne: no a co? Já vlakem nejezdím a pak: stačí autobusy – prima spoje-ní až do Prahy! O Domažlicích ani nemluvě. Ale co na to místní škol-ství? I v městečkách na této trati a v přilehlých vsích žijí potencionální studenti i učni, o žácích speciálních škol ani nemluvě. Co myslíte, že si po zrušení vlakového spojení vybe-rou? Školy v Domažlicích nebo v Horšovském Týně?  A co místní radní? Velkou část pří-jmů do městské pokladny přináší přece i to, že je zde státní zámek, že město je památkovou rezerva-cí... Zkrátka „turistický průmysl“. A místo aby se využila další možnost – vymyslet, jak do tohoto podniká-ní zapojit i lokálku, se vše nechává na kraji a jeho zdánlivě účelné, leč velmi krátkozraké politice šetření! A jako si týnští nechali ukradnout oboru v Horšově, tak přehlížejí i lokálku. Místo, aby se snažili bojo-vat za každou možnost, jak podpo-řit zdejší železnici a třeba místo cyklobusu podporovali třeba ze Staňkova zavedený cyklovlak radě-ji dají zelenou dalšímu obchoďáku, Za Rakouska Uherska bylo líp. Už v roce 1893 byl schválen zemský „Zákon o zvelebení železnictví niž-šího řádu.“ Podle něj byla možná výrazná státní podpora projektů lokálních tratí. „V roce 1894 se ustavilo konsorcium pro stavbu lo-kální dráhy ze Staňkova do Ron-šperka. V jeho čele stál kníže Karel Trauttmansdorff - Wienberg, maji-tel horšovotýnského panství a za-stoupení v něm měli hlavně vý-znamní činitelé z Horošvského Tý-na a Ronšperka.“ (Z publikace Po-běžovice 650 let 1359 – 2009). V roce 1900 vyjel první vlak. V roce 2015 vyjede možná posled-ní. A kníže Karel Trauttmansdorf – Wienberg nebo to, co z něho po devastaci kostela Svaté Anny Na Vršíčku zbylo, aby se obracelo v hrobce. A ty sociálně vyčleněné lokality? Nemusí to být jen vybyd-lené čtvrti velkých měst, ale třeba i  vsi a městečka, z nichž se  ti, kteří nemají na auto, ať už proto, že jim scházejí síly nebo peníze, nemůžou nikam dostat.                                                                                            Staňkov – brána do světa  (tedy alespoň pro přetrvávající okres Domažlice a pro bývalý okres Horšovský Týn).  Ano, tak tomu bylo ještě před de-

seti – dvaceti lety. Neboť: „Katastrem Vsi Staňkov byla vede-na důležitá Česká západní dráha spojující Plzeň s bavorským příhra-ničním městem Furth im Wald a bylo tu také nádraží. První vlak projel Staňkovem 15. října 1861. O významu dráhy svědčí přítom-nost vážených pasažérů ve vlaku: historika Františka Palackého, Františka Riegra, hodnostářů státní dráhy i zástupců měst a obcí, kte-rými vlak projížděl. Železnice zajiš-ťovala jak osobní dopravu, tak i nákladní. DALŠÍ SPOJENÍ BYLO VYBUDOVÁNO O ČTYŘICET LET POZDĚJI, A TO ZE STAŇKOVA DO HORŠOVSKÉHO TÝNA A POBĚŽO-VIC. …V KVĚTNU 1899 SE ZAČALO STAVĚT A 5. SRPNA 1900  SLAV-NOSTNĚ VYJEL PRVNÍ VLAK“ (Z publikace Staňkov  775 let, s. 48).  Ještě před koncem 20. století bý-valo na staňkovském nádraží ruš-no. Každý vlak tu stavěl! Bohatě zásobený stánek s tiskovinami, hospoda, úschovna zavazadel, če-kárna. Před nádražím autobusy připravené odvézt cestující i do těch nejvzdálenějších vsí. Na ná-draží (včetně prodejního stánku a hospody) jistě našlo jistou obživu nejméně 10 lidí. Rakousko - Uher-sko, 1. republika, 2. republika, protektorát, ČSR, ČSSR… Na staň-kovském nádraží to žilo!!! A ČR, tedy Česká republika?  21. století, rok 2014: Hospoda zavřená, pro-dejní stánek zavřený, většina me-zinárodních rychlíků jen projíždí. A smutný červený motoráček marně čeká na pasažéry. Autobusy,  kte-ré mají zastávku ve Staňkově – městysi, schlamstnou každého, kdo se chce dostat do centra Čech či na opačnou stranu do Horšov-ského Týna či Domažlic. Ale jak ze Staňkova veřejnou dopravou třeba do Poběžovic za Micuko či Janem Nepomuckýcm, do Újezda Sv. Kří-že za Mánesovými, do Bělé nad Radbuzou za barokním mostem? Leda velkou oklikou přes Domažli-ce. A to včetně autobusů – ty pře-ce z H. Týna zahýbají přes Háje zase jenom do Domažlic! Tak by tomu mělo být už od roku 2015. A co obyvatelé žijící v obcích kolem lokálky? Určitě by je potěšilo, kdy-by měli jistotu houkajícího vláčku, kterým se snadno dostanou i k mezinárodním rychlíkům. Když už se o zdejší region (mám na mysli bývalý okres H. Týn) nezajímá např. průmysl automobilový, měl by se o něj zajímat alespoň „průmysl turistický!“ Pravda, jsou tu cyklostezky, jezdí sem cyklobus, ale jsou přece i pěší a jiní turisté. A pak: proč by nemohl třeba na trati Staňkov – H. Týn – Poběžovi-ce – Bělá nad Radbuzou jezdit i cyklovláček?  Vždyť i „velké vlaky“ 

nabízejí dopravu kol.                    
 Poběžovice  - důležitý železniční uzel Zlatý Franc Josef  I. a jeho doba! Tedy alespoň pokud se týká želez-nic. V roce 1893 byl v jeho říši schválen „Zákon o zvelebení želez-nictví nižšího řádu“. A už v roce 1894 se ustavilo konsorcium pro stavbu lokální dráhy ze Staňkova do Ronšperka (Poběžovic). V čele stál kníže Karel Trauttmansdorf – Wienberg a zastoupení v něm měli hlavně významní činitelé z Horšov-ského Týna a Ronšperka. Okres Ronšperský (jednalo se o okres soudní, politické okresy se tehdy dělily na okresy soudní: politický okres H. Týn – (1850 – 1960) měl  3 okresy soudní – jeden z nich byl právě i ten se sídlem v Ronšperku (Poběžovicích), tedy „soudní okres Ronšperk“ upsal na stavbu dráhy 76000 zlatých, město Ronšperk 9000 zlatých, hrabě Coudenhove - Kalergi (manžel Mitcuko) 8000 zla-tých, ronšperský podnikatel Šimon Mandler (tehdejší majitel dnešních „kaolinek“) také 8000 zlatých, spo-řitelna v Ronšperku 2000 zlatých atd. (viz i publikace Poběžovice 650 let vydaná r. 2009, s. 104). Provoz na dráze Ronšperk – Staň-kov byl slavnostně zahájen 5.8.1900. A kdy bude ukončen? V srpnu 2015? Tedy po 115 letech. Vím dobře, že nic netrvá věčně a že co se nevyplácí, nemá pro dnešní politiky a různé lidi, kteří jsou „u lizu, čili u koryta,“ cenu. Ale přece jen: tři důvody, proč by lokálka měla být zachována i ve všední den:  1. Je to  poměrně krátká cesta a levná cesta „do světa“ – stačí jen, aby ve Staňkově opět stavěly všechny vlaky a aby došlo k řádné a důrazné propagaci a propojení alespoň dvou těch nejvýhodnějších celoevropských spojů s místní lo-kálkou. Do Staňkova to z Poběžo-vic trvá nejméně o půl hodiny mé-ně než do Domažlic a je to i lev-nější!!! 2. Důležité je zachování trati pro H. Týn, a to z důvodů existence zdejších škol – hlavně SOU a SOŠ a také i např. odborných lékař-ských ordinací a také pracovních míst: řidiči vlaků, obsluha nejméně 3 nádraží).   3. TURISTICKÝ PRŮMYSL: což takhle vedle cyklobusu zřídit i cyk-lovláček? (a to i v rámci klasického jízdního řádu), o jiných možnos-tech propagace ani nemluvě. ROK 1900: První jízdní řád se dvě-ma vlaky denně v každém směru: Ronšperk 7 hod.  15 hod.   Staň-kov 11.56  19.21, Staňkov  8.26      16.21  Ronšperk 13.20   20.43. Nešlo by vymyslet i v současné do-bě počítačů, velechytrých manaže-

rů, ukecaných a slibotechnických politiků něco podobně jednodu-chého?     Takové pěkné nádraží aneb  o Bělé nad Radbuzou Druhá polovina 19. století byla v Rakouské říši (od r. 1867 pak v Rakousku Uhersku), tedy v době vlády císaře Františka Josefa I. (1848 – 1916) dobou velkého prů-myslového rozvoje, který byl sa-mozřejmě provázen i rozvojem do-pravní struktury země.  V stávajícím Plzeňském kraji to např. znamenalo, že už v roce 1861 byla zprovozněna železniční trať z Furthu  přes Domažlice do Plzně, v roce 1863 pak  až do Pra-hy, v roce 1872 začaly jezdit vlaky z Plzně do Chebu. A konečně došlo i na okresy: 5. srpna 1900 se roz-jel první vláček spojující Poběžovi-ce s tehdejší bránou do světa Staňkovem a 1. srpna 1910 byl za-hájen provoz na nejdelší a nejpo-malejší lokálce v Čechách: Domaž-lice – Poběžovice – Planá u Mari-ánských Lázní. V současné době, kdy probíhá velký rozvoj „turistic-kého průmyslu“ mohla by se i tato trať stát velkou atrakcí. Festina lente – spěchej pomalu! Ne každý má chuť a síly prohánět se po cyk-lostezkách. Ale i ty by se daly v jednotlivých stanicích na železni-ci napojit. Třeba by pak zase ožilo i kdysi krásné nádraží  v Bělé nad Radbuzou včetně zdejšího depa. Zasloužilo by si to už i proto, že velkou zásluhu o vybudování této trati měl majitel zdejšího panství, Kristián Koc z Dobrše (je pohřbený na hřbitově v Újezdě sv. Kříže), který už na konci roku 1872 získal povolení k vyměřování a k zaháje-ní přípravných prací na propojení tratí přes Poběžovice do Domažlic a do Staňkova a přes Bělou přes Tachov až do Plané.   Zatím se ještě neruší trať Domaž-lice – Poběžovice – Bělá nad Rad-buzou  atd. Ale ! Trať Poběžovice – Staňkov má namále. I ze vsí, z nichž vedly cesty k nádraží v Mu-těníně, v Hostouni, ve Svržně se stávají „sociálně odloučené lokali-ty,“ tedy místa, kde se nežije  snadno a to hlavně kvůli historic-kým a současným politicko – eko-nomickým podmínkám, které ne-přejí ničemu, co nepřináší okamži-tý zisk. I když cestovat vlakem ne-ní v dnešní uspěchané době právě módou, je existence zdejší železni-ce (a to nejen z Domažlic přes Po-běžovice do Bělé n. Radbuzou, ale i na většině likvidovaných lokálek)  jistým druhem kontinuity  minulos-ti, současnosti (turistický průmysl) a budoucnosti.                         Marie Špačková 
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V rámci exkurze s ekologickým zaměřením pořádané každoročně Sdružením obcí Lazce,  jsme letos navštívili  nový provoz firmy  Enviropol na zpracová-ní  drobného elektroodpadu.  Jde o dceřinou firmu společnosti ASEKOL, což je jedna ze společností, která v zastoupení výrobců a dovozců elektrozaříze-ní organizuje celostátní systém zpětného odběru elektrozařízení.  Celý závod byl postaven tzv. „Na zelené louce“  v okrajové části Jihlavy a stal se jedním ze dvou největších  zpracovatelů  ve střední Evropě. (Druhý je v Německu). Provoz byl zahájen v letošním roce a během dvou směn dokáže zpracovat až 50 tun elektroodpadu denně. Zde končí  drobné elektrospo-třebiče shromážděné ve sběrných dvorech a speciálních  kontejnerech  v rámci tzv. zpětného odběru elektrozařízení, a to nejen z celé České republiky, ale i ze sousedních států Evropské unie, především z Polska. V budoucnu by se měla technologie zdokonalit tak, aby mohla  zpracovávat i velké spotře-biče Svezené  elektroodpady z obcí a měst   jsou deponovány a přetříděny v překladištích a odtud se přiváží do Jihlavy ke zpracování.  V případě potřeby se zde ještě dotřiďují, protože je nutné odstranit veškeré složky,  které sem nepatří, jako např. baterie.  Následuje několik fází drcení ve velkých mlýnech na cca 8 mm komponenty. Pak dochází k  magnetické a  elektrodynamické separaci částic, kdy jsou odděleny železné, kovové a nekovové části –  plast.  Z kovových částí jsou dále oddělovány  hliník, měď a  koncentrát barevných a drahých kovů. Tento koncentrát  se odváží ke zpracování do speciálních metalurgických hutí, železo, hliník a měď  ke klasickému  metalurgickému zpracování. Plast je předáván k dalšímu využití. Celý proces, od okamžiku vstupu elektrospotřebiče do prvního zařízení zpracovatelské linky do okamžiku  výstupu ve formě  jednotlivých frakcí,  trvá neuvěřitelných 15 minut!  A tak stojí za  zamyšlení, na kolik desítek let oproti tomu  zatíží životní prostředí  drobná  elektrozařízení typu kalkulaček, myší či klávesnic, dálkových ovladačů, ale třeba i elektrických a elektronických hraček, mobilů, drobných kuchyňských a domácích spotřebičů, které končí zbytečně v běžném odpa-du na skládce  a ztrácejí tak šanci  na recyklaci. Proto patří  dík  všem, kteří vysloužilá elektrozařízení  neodhazují do popelnice, ale  odkládají je  ve sběrném dvoře nebo do  kontejneru   v Mariánské ulici.                                                                         Irena Lindová    - odbor výstavby a životního prostředí Jak přispěli občané města Poběžovice k ochraně životního prostředí v roce 2013. Ze zprávy Enviromentálního vyúčtování kolektivního systému ASEKOL (zpětný odběr elektrozařízení): Občané Poběžovic v loňském roce odevzdali k recyklaci 136 televizí, 56 monitorů a tím bylo ušetřeno 29,10 MWh elektřiny, 563, 61 litrů  ropy, 150,40 m3  vody a 1.91 tun primárních surovin, byla snížena emise skleníkových  plynů o 7,79 tun CO2 ekv. a produkce nebezpečných odpadů o 28,48 tun. Ze zprávy  společnosti  EKO- KOM, a.s., Osvědčení o  úspoře emisí – Město Poběžovice:  V roce 2013  přispělo město Poběžovice ke zlepšení životního prostředí díky recyklaci a využití papíru plastů skla, kovů a nápojových kartonů v rámci systému  EKO-KOM  úsporou 113,389 tun emisí CO2 ekv., a úsporou energie  2 821 012 MJ. 

V pondělí  2. června se obyvatelé Poběžovic jako jedni z prvních v re-publice mohli zúčastnit promítání nového snímku scénáristy a režisé-ra Petra Václava Cesta ven. Film byl v rámci prestižní přehlídky ne-závislých filmů uveden na MFF v Cannes 2014 a byl zařazen do kategorie čítající jen 9 titulů, jež každým rokem vybírá Asociace ne-závislého filmu a jeho distribuce 

z několika stovek filmů z celého světa. Film se natáčel v reálném prostředí většinou na Ostravsku. Do hlavních rolí byli angažováni li-dé bez profesionálních zkušeností v této oblasti. Výběr prostředí a ob-sazení rolí dodává filmu autentič-nost a pravdivou vypovídací hodno-tu. Do českých kin byl poprvé uve-den koncem května pod hlavičkou distribuční společnosti Aerofilms. 

 Lokálnímu partnerství Poběžovice se pro naše občany podařilo zajistit uvedení tohoto filmu přímo v Poběžovicích. Zajímavý snímek sledovalo téměř pět desítek diváků. Někteří diváci po skončení promítá-ní zůstali v sále a diskutovali o tvrdé realitě, která je ve filmu za-chycena. Díky podobným filmům máme možnost si uvědomit, že ko-lem nás se každý den dějí věci, 

které si nepřipouštíme a nevěnuje-me jim pozornost, protože se jich přímo neúčastníme. Nahlédli jsme tak do života mladé romské dívky, která to v dnešním světě nemá jednoduché. Řadu problémů, se kterými se setkávala, jsme mohli vidět do hloubky a také jinýma oči-ma, než jak jsou nám často pre-zentovány. 
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